
conceptes nous o desconeguts. Com a ma-
temàtic, acostumes a fer una gestió de les
energies i expectatives que no et frustri o
bloquegi i que et permeti continuar explorant
de manera sostenible.

Visibilitat

Probablement, una de les tasques pendents de
la comunitat matemàtica al món empresarial
és guanyar visibilitat. Malgrat que hi ha gent
que no té un bon record de les matemàtiques a
l’escola, en totes les empreses, quan saben que
ets matemàtic, sempre hi ha algú que et diu
que li agradaven molt. En general, pel que fa
a l’eficiència, els matemàtics tenen bona fama.
Més enllà d’això, la comunitat matemàtica
no té gaire visibilitat. Si en tingués més, es
contractarien més matemàtics, els estudiants
desitjarien aprendre més matemàtiques i les
universitats podrien incrementar projectes de
recerca aplicada a les empreses, i indirectament

podrien tenir més recursos per continuar fent
recerca bàsica.

Com guanyar visibilitat és un tema gens
trivial. A primeres pot semblar un tema de
màrqueting, però amb això no n’hi ha prou, cal
també aprendre a fer poĺıtica. Molts directius
venen d’una escola amb poca tradició tècnica.
Moltes vegades no entenen les possibilitats i
restriccions tècniques. El món digital és un
exemple on el coneixement tècnic hi té molt
per aportar, tant per desenvolupar noves eines i
aplicacions com per entendre millor els usuaris.
I, a la vegada, és necessari que els directius
entenguin noves maneres de fer i nous tipus
de problemes. La poĺıtica és una assignatura
dif́ıcil per a perfils cient́ıfics. Tal com remarcava
abans, fer soroll i ser ambigu són exemples
de pràctiques en poĺıtica que són dif́ıcils d’en-
tendre des del punt de vista cient́ıfic. Cal,
doncs, trobar estratègies compatibles i eficients
que permetin evolucionar a la comunitat ma-
temàtica cap allà on es consideri necessari.

Entrevista a Aleix Valls, CEO de LiquiD
Sara Riera
Llicenciada en Matemàtiques i Enginyeria Industrial
Mànager d’Estratègia Corporativa a Seat

L’Aleix va iniciar la seva trajectòria profes-
sional al CIMNE (Centre Internacional de
Mètodes Numèrics de l’Enginyeria), on va fer
la tesi doctoral vinculada al món de la compu-
tació. Posteriorment, va treballar en consultoria
estratègica i de negoci en què, en paraules
seves, «contràriament al que pensa molta gent,
tenir un bagatge tècnic profund no és cap
penalització, sinó un avantatge». A continuació,
va agafar la direcció de la Barcelona Mobile
World Capital (MWC) i el desenvolupament
de la plataforma del 4YFN, i actualment és el
CEO de LiquiD, empresa de la qual també n’és
cofundador i que té com a objectiu ajudar les
organitzacions a entendre els canvis de paradig-
ma actuals i fer-los més tangibles per redefinir i
reconstruir conjuntament les empreses del segle
xxi. LiquiD funciona com una plataforma amb
les capacitats necessàries per analitzar i definir
quins seran els principals canvis en la cadena

de valor i com transformar-los en oportunitats
de negoci.

Aleix, les matemàtiques estan per tot
arreu?

Actualment, més que mai. Sempre hi havien
estat però, avui en dia, disposem de suficients
dades i alhora del coneixement necessari per
entrar en una formulació més matemàtica de
la nostra societat.

Com es formula la societat d’una manera
més matemàtica?

D’alguna manera, ens hem transformat en una
societat algoŕıtmica i del model: els negocis es-
tan immersos en un procés de digitalització que
fa que camps com l’internet de les coses (IoT),
el big data, el data science, el data engineering o
la intel·ligència artificial (només per enumerar
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alguns exemples) tinguin cada vegada més im-
portància. I aquestes disciplines ens permeten
treure de l’armari eines molt sofisticades que
ara les podem transformar en matemàtica
quotidiana.

S’obre una finestra d’oportunitat molt im-
portant per a les matemàtiques i el que encara
és més esperançador és que tot just ho comen-
cem a veure.

Per què creus que aquest momentum de
les matemàtiques arriba precisament ara?

Actualment convergeixen tres elements que
són fonamentals per assolir aquest punt: l’a-
bundància de dades (estem generant i recollint
més dades que mai), la capacitat de processa-
ment i d’emmagatzematge d’aquestes dades a
preus molt redüıts, i la capacitat computacional
per poder entendre què hi ha darrere d’aquestes
dades.

Les dades han fet aflorar la importància
de les matemàtiques.

Les dades i l’algoŕıtmia; el matemàtic és especi-
alment brillant a l’hora de dissenyar algoritmes.
Però el cert és que tampoc ho limitaria només a
aquests aspectes, és la matemàtica en general.
Fa poc vaig fer un curs de Stanford en ĺınia en
temes d’intel·ligència artificial i no t’enganyo
si et dic que, de les cinc-centes pàgines del
llibre, tres centes te les pots saltar només
per la formació matemàtica: si recordes què
vol dir la matriu de variàncies-covariàncies,
què és una regressió lineal o què són els
mı́nims quadrats, és molt fàcil entendre el
moment actual.

I si no te’n recordes és un moment per
absorbir-ho.

Exacte. Si no te’n recordes, és un bon moment
d’anar buscar la referència i amb quatre coses
tens els elements bàsics per endur-te la capa de
valor.

Com a matemàtic i enginyer de camins,
què t’ha aportat el perfil interdisciplinari
en la teva carrera professional?

La matemàtica té profunditat i l’enginyeria
té l’obsessió per trobar solucions. A l’hora

d’incorporar-te al mercat laboral, la ma-
temàtica et dona una capacitat extraordinària
d’estructura i d’entendre problemes de qual-
sevol àmbit, i l’enginyeria et dona allò que li
costa al matemàtic, que és el call to action:
aquella necessitat de reconèixer que el problema
es podria modelitzar, i que es podria determinar
d’una manera molt més universal i profunda
el fenomen, però que la realitat és que «el
pont el necessitem per demà i d’acord amb un
pressupost».

El món dels negocis requereix els dos
elements: la necessitat de tenir una visió
pragmàtica perquè les coses passin, i passin dins
d’un temps raonable i amb la fiabilitat de poder
disposar d’una solució, i la visemàtica d’enten-
dre les hipòtesis d’un problema i formular una
tesi sobre la qual es pugui treballar per modelar
el que està passant.

En el món empresarial en general, i en
l’emprenedoria en particular, la pressió
pel call to action i pel resultat immediat
és encara més forta. Creus que això fa que
hi hagi dificultat per encaixar-hi perfils
matemàtics?

El més bonic que té el món dels emprenedors
és que assumeixen que hi ha un call to action
que els serveix per validar. I això té un śımil,
per exemple, amb el moment en què intentes
demostrar un teorema. Estàs davant d’un pro-
blema matemàtic i has de trobar una solució
o demostració: śı que és veritat que respires
i intentes buscar punts lògics, però moltes
vegades el que has de fer és posar-t’hi, explorar
un camı́ i si veus que el camı́ no té sentit,
tornes enrere, tornes a començar o construeixes
un altre camı́ a partir d’allà. Aquest procés
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d’iteració, molt natural en el matemàtic, on es
va aprofundint en el problema i es va afinant
cada cop més el camı́ que permet arribar
a la solució, és bastant similar al concepte
de lean start-up: un procés de refinament en
què estableixes unes hipòtesis i el que fas és
ràpidament, i ràpidament perquè no tens re-
cursos per perdre el temps, anar validant i anar
construint una validació de les hipòtesis de
negoci.

En el meu cas, en totes les etapes pro-
fessionals, també les més recents molt vincu-
lades a l’emprenedoria, he vist l’encaix amb
la visió matemàtica i d’estructuració mental
que tinc. De fet, em considero molt més
matemàtic que no pas enginyer des d’aquest
punt de vista.

Jo crec que no ets l’únic.

És que la matemàtica és bonica, és apassionant,
i és un cos doctrinal tancat. Jo sempre faig
un śımil: a l’enginyeria t’ensenyen una caixa
d’eines, et van explicant cada eina com s’utilitza
i et diuen: «Si aprens a utilitzar-les bé i a
combinar-les, això et permetrà resoldre una
sèrie de problemes». Amb la matemàtica et
donen la capacitat d’inventar les eines que
necessitis i la capacitat d’entendre per a què. I
això les fa molt més interessants des d’un punt
de vista intel·lectual.

A més, la matemàtica té un valor que no
té res més que el coneixement humà: la veritat
absoluta. En aquest aspecte, quan entres en una
visió més filosòfica, la disciplina matemàtica
és extraordinària. Proporciona unes sensacions
molt diferents. Demostrar un teorema no té res
a veure amb resoldre un problema.

Potser per aquesta visió més filosòfica,
tradicionalment s’ha associat els perfils
matemàtics a la investigació, a la recerca
o a la docència, sense tenir gaire presents
altres àmbits de la societat, com el món
empresarial o la gestió pública. Creus que
han estat els grans oblidats o bé en els
últims anys hi ha hagut un canvi molt
important?

Estem anant cap a un món molt més mate-
matitzat. Farà un mes, em van convidar a fer
una conferència sobre transformació digital a

Xile com a part d’un congrés sobre el futur
de les assegurances i l’impacte de la digitalit-
zació en aquest àmbit. Dels cinc ponents, tres
érem matemàtics. Fa deu anys era impensable
que en una conferència d’assegurances tres
dels cinc ponents fóssim matemàtics i que
no estiguéssim parlant dels models vida i no-
vida, sinó que estiguéssim parlant del futur
de les assegurances, d’anàlisis de mercat i
models sociològics, d’innovació o, en el meu cas,
de temes digitals.

I hi ha altres àmbits empresarials, o per
exemple la poĺıtica, on també veiem aquesta
presència més destacada de matemàtics. En la
gestió d’universitats, si no recordo malament,
dels set rectors d’universitats que hi ha, quatre
són matemàtics.

Jo penso que l’origen construeix en els
dos sentits. Els matemàtics per si mateixos
s’han autoimposat durant molt de temps una
visió poc pragmàtica del seu coneixement, i
hi hagut una certa profecia d’autocompliment:
estudiaves matemàtiques i et quedava el món
docent en tots els vessants (primària i se-
cundària incloses), el món de la recerca, i o
bé hi havia l’àmbit cient́ıfic i acadèmic. Si
volies desenvolupar-te havies d’anar a un gran
centre, un Max Planck, a buscar la màxima
exposició a la comunitat. I era un cercle viciós
que la mateixa comunitat també et reconeixia
en funció de la vàlua que tenies dins d’aquest
marc.

Creus que ha anat canviant progressiva-
ment o que la disrupció actual ha estat
el gran detonant?

Jo recordo que quan em vaig llicenciar, cap al
2000, va haver-hi una primera gran migració de
molts matemàtics cap al món de la tecnologia,
sobre tot amb les implantacions dels Enterprise
Resource Planing ERP (Cobol, SAP. . . ), i els
primers grans projectes de comerç electrònic.
Molts dels meus companys de promoció van
anar cap a grans integradors per desenvolupar
tots aquests sistemes de gestió empresarial
basats en els ERP.

Després aquesta tendència va caure, les
implantacions d’ERP van anar desapareixent,
i ara estem en un moment extraordinari.
Jo penso que, ara, ser matemàtic és se-
gurament una de les millors carreres que
et pots trobar.
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Durant la crisi financera la banca també
va ser una bona sortida per a molts
matemàtics, sobretot per temes de risc, i
ho segueix sent.

Exacte, sempre hi acaba havent algun lloc
on anar, però és que ara qualsevol sector és
susceptible de necessitar un matemàtic.

El matemàtic Edward Frenkel va dir: «Hi
ha una petita elit que té el poder. I el
té perquè sap matemàtiques.» Qualsevol
sector busca aquest «poder». . .

Hi ha diversos llibres sobre aquest tema, n’hi
ha un, Weapons of math destruction, que fins
i tot desafia amb el concepte math i mass
destruction. Bromes a banda, els postulats són
similars i venen a dir que al final qui tingui el
coneixement matemàtic acabarà tenint una po-
sició avantatjada en el món i, per tant, el gover-
nar. I, de fet, que qui controla la intel-ligència
artificial té una posició avantatjada en el món
dels negocis i en el món social, ja està passant:
Google, Amazon, Facebook. . . a dia d’avui són
qui tenen les millors dades per construir i entre-
nar aquesta intel·ligència artificial, i ara mateix,
són els qui ocupen posicions monopoĺıstiques
i de control de molta de l’activitat social
i de molts negocis.

Quan el poder és d’uns pocs, pot passar
de tot.

Hem de fer un esforç perquè la matemàtica
continüı sent quelcom realment obert, públic,
democràtic en el sentit que continüı sent un
bé comú i un coneixement col·lectiu. Correm
un gran risc si la matemàtica es transforma,
de cop i volta, en un coneixement que només
uns pocs són capaços d’arribar-hi, entendre i,
evidentment, gaudir-ne.

Tenim el deure de fer la matemàtica
atractiva per aconseguir que aprendre’n
no sigui només necessari, sinó motivador.
I això és un gran repte.

La matemàtica només la pot explicar un
matemàtic. Només ho pot fer aquell que
autènticament ha desenvolupat un coneixement
molt profund de la disciplina. Per tant, és algú

que com a mı́nim té la llicenciatura. Si no, la se-
va visió és totalment parcial, esbiaixada, i molt
mecànica de la disciplina. I, és ben cert, que la
matemàtica, des de la part mecànica, és molt
avorrida.

El que ens està passant ara és que qui
ensenya la matemàtica no és capaç de trans-
metre el valor i la bellesa que hi ha darrere
de la matemàtica. De fet, jo em vaig apuntar
a matemàtiques perquè se’m donaven bé, però
el que em vaig trobar durant quatre anys de
la meva vida en aquella facultat, el que jo
entenia que era la matemàtica, s’assemblava
com un ou a una castanya. Ara, també és
veritat que jo mai de la vida vaig tenir un
professor de matemàtiques que fos llicenciat
en Matemàtiques: sempre havien estat f́ısics,
qúımics. . . que d’alguna manera havien «patit»
la matemàtica.

Però això possiblement ho sabem els del
gremi, que com deies coneixem la bellesa
més enllà de l’eina.

Un motiu deu ser perquè els del gremi segu-
rament no ho fem bé, i l’altre motiu és que
el sistema tampoc no acompanya. Ara que la
matemàtica és cada cop més una cosa que es pot
tocar, hauria de ser més fàcil veure’n l’impacte
i aconseguir motivar més persones.

Fent més tangibles les matemàtiques ens
allunyem de la teoria i de l’eina, per fer-
ho més atractiu.

En efecte. L’última conferència de Google I/O,
on va sortir la conversa entre la intel·ligència
artificial n’és un bon exemple. Més tangible que
això no hi ha res.

Avui dia un jove pot agafar la llibreria
oberta TensorFlow, agafar caràcters manus-
crits, i en una tarda acabar programant una
xarxa neuronal a la qual li dones un número
manuscrit per ell mateix i la màquina sap
reconèixer si és un 8 o és un 9. I hi ha altres
exemples, com el Scratch, l’App Inventor, que
permeten d’una manera molt ràpida, a gent
molt jove, començar a tangibilitzar aquella part
que sovint li pot faltar a la matemàtica en
edats primerenques: i hi ha una acció-reacció
molt significativa.
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Al final, serà tan fàcil que no ens caldran
ni els matemàtics per ensenyar. . .
Śı, perquè per transmetre la base cal tenir
un coneixement matemàtic molt profund dels
principis de la matemàtica. Si tu has estat algú
que només ha estat usuari de la matemàtica,
és dif́ıcil que puguis arribar a tenir aquest co-
neixement, potser perquè ni n’ets conscient. Un
śımil molt il·lustratiu el trobem en la música:
arribar a ser capaç de compondre música
perquè realment arribes a entendre l’estructura
matemàtica que hi ha darrere és molt diferent
d’haver-ne escoltat i un dia animar-te, agafar
una guitarra i tocar quatre acords. Realment,
no ets Bach. Bach entenia l’estructura de la
música, Bach era una matemàtic de la música i
va entendre perfectament com s’estructurava la
música. Bach tenia aquell coneixement profund
d’imaginar-se una simfonia dins del cap, que és
el que el matemàtic acaba fent quan entén bé
la matemàtica.

És veritat que en el futur les ma-
temàtiques cobraran encara més re-
llevància que actualment?
El futur serà matemàtic o no serà. Si no és
matemàtic, col·lapsarà.

Com afectarà això la demanda de perfils
matemàtics? En quins àmbits creus que
trobarem els futurs llicenciats en Ma-
temàtiques?

Els haurem de buscar sota les pedres.
La demanda de bons matemàtics estarà molt
per sobre de la capacitat de producció. I
això és molt important, perquè aqúı tenim la
capacitat, com a comunitat, de reafirmar-nos.
El que fins a dia d’avui ha estat un exercici
excessivament metaf́ısic i gairebé filosòfic dels
matemàtics, es transformarà en actualitat to-
tal, igual que els està passant als filòsofs. A
causa del procés de digitalització hi ha molts
debats que fins ara eren purament metaf́ısics
i filosòfics, i ara es transformen en debats
gairebé d’empresa: el cotxe autònom a qui
atropella, la persona gran o el nen? Aquest
debat que fins ara estava reservat a l’entelèquia
dels filòsofs, avui és un debat d’actualitat de
primer nivell. Els filòsofs, com els matemàtics,
han passat a la primera ĺınia del món empresa-
rial.

Molt́ıssimes gràcies, Aleix, pel teu temps i
per compartir amb nosaltres l’experiència que
tens i les teves opinions.

Bits
Bits de matemàtiques
Mart́ı Prats Soler
UAB

Obrim aquesta secció de la SCM/Not́ıcies que
m’han encarregat d’escriure l’Albert i la Natàlia
amb la intenció de continuar l’antiga secció
Webs de Matemàtiques que Pep Burillo havia
dut magistralment des del número 22 fins al 35
d’aquesta revista. Hi vam poder passejar per
llocs web sobre història de les matemàtiques
(24 i 27), àlgebra, geometria i sistemes dinàmics
(22, 23 i 25), llistes de problemes, llibres
electrònics i enciclopèdies (26, 27 i 29), vam
conèixer humoristes, blogs i usuaris de Twitter
(28, 31 i 35), eines de treball en ĺınia com

són la calculadora WIRIS i la imprescindible
plataforma Sagemath Cloud (34 i 35) i fins i tot
un joc de baĺıstica no newtoniana per aprendre
a representar funcions (32).

La tecnologia avui dia ha esdevingut
omnipresent i progressa a un ritme tan frenètic
que ens fa sentir vells els dies imparells i ximples
els parells. Les eines al nostre abast configuren
un conjunt finit però cada cop més inabastable
en el temps escàs que disposem. En aquesta
nova etapa, doncs, canviem el nom i també
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